
 
 

 

Høringssvar vedrørende Den Regionale Vækst- og Udviklingsstrategi 2015-2018 

 

!!!UDKAST!!! 

 

Høringsudkastet til ReVus strategien er inddelt i fire overordnede temaer: 

1. Fokuseret erhvervsudvikling skaber virksomheder i vækst 

2. Innovation og store anlægsinvesteringer skaber vækst 

3. De rette kompetencer styrker væksten 

4. Region Sjælland er et attraktivt sted at bo, arbejde og drive virksomhed  

 

Slagelse kommunes høringssvar starter med nogle generelle bemærkninger og dykker dernæst ned 

i de fire temaer. Høringssvaret fokuserer bredt på strategiens fokusområder og kommer derfor med 

anbefalinger fra flere fagområder herunder beskæftigelse, planlægning, erhvervsudvikling med 

mere. 

 

Overordnet vurdering 

Overordnet set er tankerne i den regionale vækst og udviklingsstrategi gennemtænkte og bygger på 

et dokumenteret grundlag. 

 

Det er positivt, at der er opsat konkrete målbare målsætninger, så der kan følges op og justeres i 

indsatsen undervejs. I en sådan strategi er det vigtigt at opstille ambitiøse politiske målsætninger, 

hvis det skal lykkes at flytte den regionale indsats i en positiv retning.  

 

Spørgsmålet er så naturligvis efterfølgende, om målsætningerne kan betegnes som værende 

realistiske, når man sammenholder nogle af målsætningerne for specielt beskæftigelsen og 

kompetenceudviklingen med prognoser fra Beskæftigelsesregion Hovedstaden & Sjælland frem mod 

2020 samt den globale tendens til, at der gennem århundreder er sket en fortsat flytning fra land til 

by. 

 

Med hensyn til strategiens fokus på Greater Copenhagen initiativet, så er Slagelse kommune enige 

i, at det er vigtigt at knytte Sjælland tættere til Hovedstadsområdet og Øresundsregionen, for at 

udnytte metropolens vækstpotentiale. Det er dog vigtigt, at der sættes nogle flere ord på, hvordan 

man på Sjælland og i kommunerne kan arbejde aktivt med at udnytte potentialerne og være en 

ligeværdig partner i forhold til Hovedstadsregionen. Det er vigtigt for Slagelse kommune, at det 

bliver tydeligt, hvordan kommunerne og andre relevante lokale aktører kan indgå i dette arbejde.  

 

En bekymring ved det store fokus på Greater Copenhagen er, at der i strategien synes at være et 

fravær af fokus på vækstpotentialer i forhold til vores sydlige naboregion i det Nordlige Tyskland. 

Tyskland er et af vores vigtigste eksportmarkeder og med den faste forbindelse lige om hjørnet kan 

det også blive en vigtig del af vores uddannelses- og beskæftigelses indsats. Desuden er region 

Sjælland netop indtrådt i det fusionerede Dansk-Tyske interreg program, som også åbner mulighed 

for at indgår samarbejde i en større Dansk-tysk geografi end hidtil. Slagelse kommune henstiller til 

at også det dansk-tyske samarbejde i Region Sjælland fremhæves som et indsatsområde. 

 

Overordnet kan det undre Slagelse kommune, at der i strategien ikke nævnes sundhed som et 

fokusområde i forbindelse med at skabe et solidt arbejdsmarked og set i lyset af regionens 

udfordringer med sundhed jvf. Sundhedsprofil 2013, samt det faktum, at regionen er den største 

sundhedsoperatør og i forvejen skal disponere størstedelen af sit budget inden for 

sundhedsområdet. Slagelse kommune efterlyser derfor en stillingtagen til, hvordan Region Sjælland 

vil understøtte en positiv udvikling på sundhed og samtidig sætte investeringerne i spil i forhold til 

vækst og innovation.  

  



 
 

 

Vision 

Strategien indledes med en vision, som det er vanskeligt at gennemskue, hvordan Region Sjælland 

har tænkt sig at måle på. Eksempelvis når det handler om at være den bedste region i Europa på 

en række vanskeligt målbare områder som ressourceeffektivitet, kompetenceudvikling og 

innovationsløft. 

 

På samme vis vil det gavne at præcisere, hvad der menes når der skrives ”Regionens placering 

giver unikke muligheder for et sammenhængende arbejdsliv..”. Spørgsmålet er, hvad er det, som 

gør, at Region Sjælland har bedre mulighed for at skabe et sammenhængende arbejdsliv end andre 

regioner i Danmark. Region Sjælland er jo netop en af de regioner, hvor flest borgere pendler ud af 

regionen for at komme i beskæftigelse. 

 

Målsætninger 

Når der under ”Målsætninger” flere gange nævnes begrebet ”beskæftigelse”, vil det give god 

mening i højere grad at præcisere, hvornår man taler om beskæftigelse i forhold til de borgere, der 

er bosat i regionen, og hvornår man taler om beskæftigelse i forhold til de virksomheder, som er 

placeret i regionen. Det er naturligvis optimalt for regionen, hvis disse 2 former for beskæftigelse i 

højere grad kan komme til at hænge sammen. Men praksis viser, at der sker en større udpendling 

end indpendling fra regionen på de fleste uddannelsesniveauer, mens der ofte sker en større 

indpendling end udpendling til regionen, når det handler om stillinger, som kræver en lang 

videregående uddannelse. 

 

Målsætning 6 indebærer, at ”Frem mod 2020 skal andelen af medarbejdere med en videregående 

uddannelse i virksomheder i regionen stige med 20 % (9.000 flere)”. I den forbindelse er det vigtigt 

at have for øje, at det i dag især er de offentlige virksomheder, som har ansat mange medarbejdere 

med en videregående uddannelse. Hvis der forventeligt sker en reduktion af den offentlige sektor i 

årene fremadrettet, er der altså en risiko for, at der forsvinder højtuddannede fra den offentlige 

sektor. Det vil betyde, at væksten af højtuddannede i den private sektor i givet fald skal være 

endnu højere end de 9.000 medarbejdere. 

 

Under målsætning 6 står også, at ”Den nuværende høje andel på 37 % af borgerne i regionen med 

en erhvervsfaglig uddannelse fastholdes”. Spørgsmålet er, hvad er årsagen til, at andelen ikke 

øges, når man tager højde for strategiens udpegede vækstområder: Bygge- og anlægsbranchen, 

fødevareerhvervet samt logistik og transportbranchen. Det er jo netop områder, hvor der i højere 

grad vil blive brug for erhvervsfaglige uddannelser, hvis der samtidig skal opnås en højere 

fremadrettet produktivitet. På samme vis har reformerne af ungdomsuddannelserne jo fokus på at 

sikre flere unge en erhvervsfaglig uddannelse. 

 

Under målsætning 3 i forhold til grøn energi er der udelukkende fokus på vindenergi og biomasse. 

Der burde være et bredere fokus, der inkluderer andre vedvarende energikilder. Det er vigtigt, at vi 

er på forkant med udviklingen og understøtter udviklingen af vedvarende energikilder bredt. Flere 

steder i regionen er der ikke fysisk mulighed for den store indsats på vindenergi qua befolknings- 

og boligtæthed, kontra afstandskrav. For Slagelse Kommunes vedkommende er der ikke planer om 

øget vindenergi.  Vi kunne derfor have gavn af, at der tænkes i alternativer til vindenergi og 

biomasse. 

 

Slagelse kommune mener at også den sjællandske tværforbindelse bør nævnes under målsætning 

8, der kunne tage et overordnet perspektiv på infrastruktur. Både digital, men også fysisk 

infrastruktur er en forudsætning for vækst og bosætning i alle dele af regionen. 

 

Under målsætning 9 henstiller Slagelse kommune til, at der indarbejdes et fokus på samarbejdet 

med Tyskland via Femern forbindelsen, som et oplagt fokus for interregionalt samarbejde. 

  



 
 

 

Principper 

Hvad angår princip nummer to er Slagelse kommune bekymrede for, hvad det betyder for 

inddragelsen af de mindre aktører, da det fra Slagelse kommunes synspunkt ikke altid er de store 

initiativer, der har givet mest kvalitet. Hvis det er kvaliteten, man vil opskalere, kan det være fint, 

dog ser vi intet modsætningsforhold mellem det at levere kvalitet og få mange med. 

 

Slagelse kommuner ønsker, at der også fremadrettet skal være plads til mindre, ”skæve” initiativer, 

og at det er vigtigt, der er plads til den gode ide uanset, hvorfra den måtte komme. Det er 

bekymrende, at initiativer med et mere lokalt præg vil blive nedprioriterede. Slagelse kommune er 

optagede af at pengene kommer ud og arbejder tæt på virksomhederne og borgerne og ikke bliver 

bundet i store organisatoriske ”setups”, hvor det kan være svært at gennemskue effekten. 

 

OPP, OPS, OPI burde have en mere fremtrædende rolle eventuelt under principper, da det er en 

metode, der er med til at skabe vækst både for virksomhederne, men samtidig udvikler den 

offentlige opgaveløsning. Samtidig er det er sted, hvor Regionen som sundhedsudbyder også har en 

mulighed for direkte at handle. 

 

1. Tema - Fokuseret erhvervsudvikling skaber virksomheder i vækst 

Slagelse kommune ser positivt på Regionens satsning på initiativet Greater Copenhagen og 

understøtter initiativet om et mere strømlinet erhvervsfremmesystem. Vi ser positivt på at det i 

strategien fremhæves at udviklingen skal ske i samarbejde med kommunernes lokale 

erhvervsservice og i sammenhæng med de kommunale erhvervsudviklingsstrategier. Med hensyn til 

Greater Copenhagen vil Slagelse kommune gerne melde ind, at vi har en åbenlys interesse i dette 

samarbejde og gerne ses inddraget. 

 

I Strategien udpeges fire brancher som Region Sjællands styrkepositioner. Slagelse kommune er 

enige i denne prioritering, men ønsker at også turismebranchen nævnes som den femte prioritet. 

Dette set i lyset af, at netop turismeerhvervet er et område, hvor yderområderne har potentiale for 

erhvervsudvikling. Turismeerhvervet er højt prioriteret i kommunerne og den nationale dagsorden 

med den nye lov om turismefremme peger tydeligt på, at der er behov for en professionalisering af 

erhvervet for at realisere vækstpotentialet. Dette mener Slagelse kommune bør fremgå af den 

Regionale Vækst- og Udviklingsstrategi, som noget man vil understøtte også regionalt. 

 

På side 14 beskrives ideen med industriel symbiose, hvor én virksomheds spildprodukter bliver til 

råvarer for en anden virksomhed. Den nævnes, at man vil løse denne opgave ved bl.a. at tilbyde 

kompetenceudviklingsforløb, sparring og rådgivning omkring mulighederne for at begrænse 

virksomhedernes ressourceforbrug og udvikle nye ressourceeffektive produkter. 

 

Med baggrund i Slagelse Kommunes foreløbige tanker omkring ”Fuld skrald”-projektet, der netop 

har fokus på det med industriel symbiose, vurderer Slagelse Jobcenter, at 

kompetenceudviklingsforløb, sparring og rådgivning ikke er tilstrækkeligt på dette område. For at 

opnå optimal effekt, er det nødvendigt, at der i et samarbejde mellem virksomhederne og 

uddannelsesinstitutionerne udvikles deciderede uddannelser, som man har det i Tyskland. 

 

2. Tema - Innovation og store anlægsinvesteringer skaber vækst 

I Strategien nævnes, at man vil understøtte og skabe bedre muligheder for OPI og OPS. Dette 

understøtter Slagelse kommune, da vi mener det er vigtigt med denne type udvikling for at skabe 

vækst i vores virksomheder og samtidig udvikle den offentlige opgaveløsning. Dog undres vi ved, at 

der ikke nævnes OPP, som en udviklingsmodel på lige fod med OPI og OPS. 

 

Generelt er vi enige i prioriteringen af at de store anlægsinvesteringer skal komme vores lokale 

erhverv til gode. Dette har også været et højt prioriteret fokus i sidste periode uden at det dog har 

rykket det store blandt vores virksomheder. Slagelse kommune efterlyser en mere målrettet 
indsats, der kommer helt ud og tager vores erhverv i hånden og hjælper med selve konstruktionen 



 
 

af konsortier, og gør det til en håndgribelig mulighed for vores virksomheder, at de kan være med i 

”kampen” om opgaverne. Men det kræver en anderledes indsats, end den man hidtil har brugt. 

 

3. Tema - De rette kompetencer styrker væksten 

Slagelse Jobcenter er meget enig i, at de rette kompetencer er en nødvendighed for at skabe 

fremtidig vækst i Region Sjælland, ellers vil virksomhederne blot placere sig andre steder – eller det 

vil være nødvendigt at hente arbejdskraft fra andre regioner/udlandet, idet omfang det kan lade sig 

gøre.  

 

Den beskrevne strategi er derfor fuldt ud i tråd med strategien og de nye reformer på 

beskæftigelsesområdet, hvor der kommer endnu større fokus på, at virksomhederne definerer 

behovene for opkvalificering.  

 

Det må imidlertid være en forglemmelse i strategien, at der så ensidigt kun er beskrevet i forhold til 

det direkte samarbejde mellem kun virksomheder og uddannelsesinstitutioner. Den offentlige 

sektors virksomhedsindsats hviler jo på tre ben, som indebærer et tæt samspil og koordination 

mellem både uddannelsesinstitutioner (uddannelsespolitik), jobcentre (beskæftigelsespolitik) og 

erhvervscentre (erhvervspolitik), hvor alle indmeldte behov fra virksomhederne bør koordineres. På 

samme vis er hensigten med de nye regionale arbejdsmarkedsråd jo netop også at sikre en øget 

koordinering mellem de 3 politikområder. 

 

4. Tema - Region Sjælland er et attraktivt sted at bo, arbejde og drive virksomhed 

 

Overordnet er Slagelse kommune enige i væsentlighed af dette tema og understøtter det fokus der 

er på kyst- og naturturisme gennem Østersøpartnerskabet. Dog kunne man ønske sig, at man i 

regionens strategi fik bundet en sløjfe til kulturregions-arbejdet. De kulturelle tilbud spiller en 

væsentlig rolle i forhold til at vores region er et attraktivt sted at bosætte sig og fortjener derfor 

mere fokus i den regionale vækst og udviklingsstrategi. 

 

Med hensyn til den fysiske infrastruktur, så er Slagelse kommune enige i at det er vigtigt at sikre 

den offentlige transport med busser og tog. Dette fokus efterlader dog et stort tomrum i forhold til 

udviklingen af det sjællandske vejnet. 

 

Endvidere understøtter Slagelse en god forbindelse mod København. Dog er det uheldigt, at de 

øvrige forbindelser er små og nedprioriterede. Det er vigtigt for regionens udvikling, at der også er 

en stabil og veludviklet mobilitet på tværs, herunder opretholdelse af togdrift og sikring af 

vejnettet. 

 

Den sjællandske tværforbindelse (Rute 22 og rute 54) 

Den Sjællandske Tværforbindelse er en vigtig brik i målsætningen om at styrke et 

sammenhængende arbejdsmarked, erhvervsliv og infrastruktur i hele metropolregionen. 

Tværforbindelsen har et vigtigt internationalt perspektiv som korridor mellem de tyske 

nærmarkeder og virksomhederne i Nord- og Vestsjælland med de potentialer for udvikling og 

internationalisering der ligger i det.  

 

Tværforbindelsen har et lige så stærkt regionalt afsæt, idet den binder hele det vestsjællandske 

bybånd sammen og understøtter vilkår for virksomheders rekruttering af arbejdskraft, borgeres 

mulighed for pendling, unges adgang til uddannelse og patienters transport til hospitalerne.  

 

Tværforbindelsen er således en strategisk infrastrukturinvestering, der er med til at sikre de 

nødvendige rammer for en udvikling, der fremmer at regionen både får tilvækst i arbejdspladser og 

byer der udvikler sig. Udviklingen af den fysiske infrastruktur bør derfor veje langt tungere i 

strategien, end det er tilfældet på nuværende tidspunkt. 

 
 



 
 

IT-infrastruktur 

Slagelse Kommune ser udbygningen af en IT-infrastruktur, der kan understøtte den teknologiske 

udvikling hos såvel private virksomheder som offentlige myndigheder, som helt afgørende. Vi 

anerkender, at regionen lægger sig på samme målsætning som regeringen (100 MG bit download 

og 30 MG bit upload i 2020) men er bekymrede for i hvilket omfang der reelt fra regeringens side 

sættes ind med de nødvendige tiltag.  

 

I dag er store dele af regionen underforsynet med en tilstrækkelig god og stabil dækning, hvilket 

stiller sig i vejen for fx omstillingen af velfærdsydelser. Velfærdsteknologi har et kæmpe stort 

potentiale lokalt, regionalt og internationalt, hvor danske virksomheder og myndigheder er helt i 

front med at udvikle løsninger. Derfor er det så afgørende, at løsninger på den meget dårlige IT-

infrastruktur adresseres og prioriteres, og hvor Slagelse Kommune gerne ser det formuleret 

tydeligere ind i Den Regionale Vækst- og udviklingsstrategi. 
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